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 1.1 A HVDSZ TÁRGYALT A MOHU-VAL 

A HVDSZ 2000, mint a hulladékgazdálkodásban dolgozók 
érdekképviseletét ellátó legnagyobb hazai és egyben ágazati 
szakszervezet, párbeszédet kezdeményezett a MOHU-val. Az egyeztetés 
létre is jött augusztus elején. Király András, a HVDSZ 2000 elnöke, 
Pethő Zsolt, a MOHU vezérigazgatója, valamint dr. Bauer Dávid, a 
MOL-csoport magyarországi HR-vezetője és Turopoli Renáta, a MOL HR 
partnere kölcsönös és folyamatos egyeztetést szorgalmaztak a 
munkavállalókat érintő kérdésekben, a MOHU vezetője pedig ismertette 
a cég stratégiájának alapvetéseit. 
Pethő Zsolt, a MOHU vezérigazgatója a tárgyalás elején leszögezte: 
folyamatos párbeszédre van szükség a munkavállalókkal és az 
érdekképviseletekkel, amelynek kereteit együtt szeretné kialakítani, 
most, hogy július elsejével zökkenőmentesen elindult a MOHU. 
Kiemelte: a klasszikus volt közszolgáltatási hulladékgazdálkodási 
tevékenység esetén az első pillanattól a meglévő szolgáltatókra és 
szaktudásra szerettek volna építeni, nem volt és nem is lesz cél 
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párhuzamos kapacitások kiépítése. Szinte kivétel nélkül minden 
közszolgáltatóval meg tudták kötni a hulladék begyűjtésére a 
szerződéseket. Pethő Zsolt ismertette, hogy működésük első három 
évében mintegy 40 milliárd forintot fordítanak fejlesztésre, vagyis 
ebben nincs benne a pótlás. Folyamatosan szeretnék lecserélni az 
elavult gépeket és akár azt is elérni, hogy pár éven belül ne legyen 
15 évnél idősebb gép. A MOHU fókuszában ebben az első időszakban a 
szemléletformálás és a kommunikáció áll majd, ennek keretében a 
szelektív gyűjtés lesz a fő jelszó. 
Király András ezzel kapcsolatban kiemelte, hogy a 

hulladékgazdálkodásban dolgozó kollégák is 
sokat tudnak segíteni a lakossággal való 
kapcsolattartásban, szemléletformálásban, 
ezzel támogatva a koncesszort is. 
Pethő Zsolt kifejtette: alapvetően arra 
törekedtek, hogy a bevett gyakorlat szerint 
folytatódjon júliustól a 
hulladékgazdálkodás, és ha később lesz is 
változás és egységes szabályozás egyes 
területeken (például, hogy a szelektív 
hulladékgyűjtés érdekében hány kuka legyen 
egy háztartásban), az hosszabb idő, mint 
ahogyan egy egységes szabályrendszer 
kialakítása is. 

Egyben kérte a dolgozókat, legyenek partnerek abban, hogy ne legyen 
fekete ürítés. „Ezt el kell fogadtatni a munkavállalókkal, és ki 
kell találni, hogyan lehet szankcionálni” – hozzáfűzte ugyanakkor, 
hogy ezt úgy kell csinálni, hogy a bér nőjön vagy legyen megfelelő 
juttatás. „Fehérítsük ki közösen az ágazatot” – mondta. Király András 
ennek kapcsán hangsúlyozta, hogy sorvezetőként szükség lenne olyan 
főbb szabályokra, amelyek mindenkire egységesen vonatkoznak az 
ágazatban, illetve fontosnak tartja, hogy a követelmények mellett 
egy mindenki számára elfogadható érdekeltségi rendszert is 
működtessenek a régió-koordinátorokon keresztül. Fontos lenne a 
munkafeltételek, a munkaszerződések sarokpontjainak ágazati szintű 
rögzítése is. 
Pethő Zsolt kifejtette, hogy a MOHU nem tud ráhatni a bérekre, az 
elsősorban az alvállalkozón múlik, de mindenképpen fontos a 
párbeszéd. A bérek mellett fontos számukra a képzés, a határozott 
és nem határozott idejű szerződések közötti különbségek kisimítása, 
a munkavédelem fejlesztése, a karrierlehetőségek megteremtése és új 
technológiák bevezetése, valamint a továbbképzés. Arra kérdésre, 
hogy a régió-koordinátorokkal, alvállalkozókkal milyen időtartamra 
kötöttek szerződést, a vezérigazgató kifejtette, hogy a régió-
koordinátorokkal egységesen 3,5 éves szerződést kötöttek, ami minden 
év végén újra tárgyalható, és ha valamilyen változás miatt 
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módosításra van szükség, akkor is egységesen módosítanának. Közösen 
döntenek a további együttműködésről. Egyes régió-koordinátorok maguk 
kötöttek szerződést az alvállalkozókkal (pl.Kelet-Mo., BKM), a MOHU 
fő célja, hogy a régió-koordinátorral szerződjön, és utóbbi kössön 
szerződést az alvállalkozóval. 
Bauer Dávid, a MOL csoport 
magyarországi HR-igazgató alapelvként 
fogalmazta meg, hogy a területen ott 
kell lenni, mert csak így lehet átlátni 
a folyamatokat. Ismertette, hogy a 
MOL-nak Magyarországon 10 000 saját 
munkavállalója van, és további 2000 -
3000 a partnerhálózatban, valamint a 
töltőállomásokon dolgozó munkavállaló 
tartozik hozzájuk. Akár négy generáció 
is jelen van náluk, ezért nem lehet 
mindenkinek egyszerre és egyformán 
megfelelni. Több mint 60 telephelyen 
dolgoznak saját munkavállalókkal, és 
tisztában vannak azzal, hogy éppen 
emiatt dolgozóiknak regionális preferenciáik is vannak. 
A MOL személyzeti politikájának jellemzőiről azt mondta, három fő 
pontja van: a stabilitás (munkahelyi és egészségvédelmi stabilitás), 
a közösség és a karrierlehetőség. Fontos elvük a párbeszéd az 
érdekképviselettel, szakszervezetekkel, üzemi tanácsokkal – ő is 
amellett volt, hogy ennek rendszeresnek kell lennie, közösen kell 
kialakítani a módszereket. 
Király András kérdésére elmondta, hogy tízezer saját munkavállalójuk 
70-80 %-a van kollektív szerződéssel lefedve. Hozzáfűzte: ahol nincs 
kollektív szerződés, ott is van intézményesített párbeszéd, és 
rögzítették a juttatási elemeket. 
A HVDSZ 2000 elnöke kiemelte, hogy fontos a közös szakmai szabályok 
kialakítása, például a műveleti utasításoknál, illetve régóta 
foglalkoztatja a HVDSZ 2000- t az a bérhátrány, ami a 
hulladékgazdálkodásban dolgozókat sújtja, mert azt látják, hogy ez 
nagy hatással van a fluktuációra is, akár regionális szinten. A 
bérhátrány felszámolásáról mindenképpen szeretnének egyeztetni a 
jövőben. 
A tárgyaláson a Budapesti Közművek FKF hulladékgazdálkodási 
divíziójának munkavállalói képviselői jelezték, hogy még mindig nagy 
információhiány van a MOHU Budapest, vagyis a MOHU és a BKM korábban 
beharangozott, közös cége kapcsán. Király András kifejtette: a 
munkavállalók nagy várakozással tekintettek a fejleményekre, de sok 
információ kering, kevés a konkrétum, és sokan csalódottak, nincs 
jövőképük, ami csak tovább élezheti a munkaerőhiányt, növelheti a 
fluktuációt. Pethő Zsolt vezérigazgató elmondta, hogy az 
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engedélyeztetés miatt az igazgatóság alakult meg, MOL tőkével, és 
egyelőre türelmet kér. „Inkább jól akarjuk csinálni, mint gyorsan! 
Hatékony céget szeretnének kialakítani, hogy meglegyen az alapja 
annak, hogy a MOHU 35 évig tudja csinálni a budapesti régiót.” 
Hangsúlyozta: át akarják venni az eszközöket, a munkavállókat, és 
jobban, hatékonyabban csinálni, mint most a BKM és korábban az FKF. 
A legfontosabb üzenete ezzel kapcsolatban az volt, hogy a hatékonyság 
növekedése pozitívan hat majd a munkavállalók helyzetére és 
keresetére, és így az elégedettségére is, a munkavállalók is jobban 
szeretnek majd ott dolgozni. 

Forrás: Napi.hu/Szakszervezetek.hu, 2023.08.17. 
 

 1.2 A LAKOSSÁG FIZETI A KUKA-KÁROKAT 

Évente százmillió forintos nagyságrendű közpénz-pazarlással jár a 
pénznyelő kukahasználati és kukacserélési rendszer, ami bevett 
gyakorlatként működik Magyarországon, ezért célszerű lenne 
megszüntetni azt a 
jelenleg működő pénznyelő 
szisztémát, miszerint a 
lakosság ingyen - 
pontosabban a havi 
szolgáltatási díj fejében 
- kaphatja a 
hulladékgyűjtő edényeket - 
írja a Napi.hu. 
Pedig nem elsősorban a 
lakossággal, hanem a 
szabálytalan 
munkavégzésből adódó 
károkozással van baj, 
amire az újonnan megalakult MOHU MOL Hulladékgazdálkodási Zrt. 
nagyon rá fog fizetni – erre figyelmeztet egy, a rendszert jól ismerő 
szakértő, aki lapunknak nyilatkozva a téma kényessége miatt neve 
elhallgatását kérte szerkesztőségtől. 

Forrás: Napi.hu 2023.08.17. 
 

 1.3 TOVÁBBRA IS HEGYEKBEN ÁLL AZ AKKU-
HULLADÉK IKLADON 

Úgy tűnik, a rendőri feljelentés és a hatósági intézkedés ellenére 
sem sikerült teljesen felszámolni a Pest megyei Iklad ipartelepén az 
akku-hulladékok illegális raktározását, amit korábban az Átlátszó 
tárt fel. Bár a bűzölgő hordókat elszállították, a telephely egyik 
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épületében továbbra is felhalmozva állnak különböző, az ott tárolt 
dobozok és zsákok felirata szerint akkumulátor-gyártásban használt 
veszélyes vegyi anyagok. A helyszínen lévő dokumentumok szerint ezek 
a gödi Samsung gyárából származhatnak.   

Forrás: Atlatszo.hu 2023.08.16. 
 

 1.4 MIT JELENT A GYAKORLATBAN AZ ÚJ 
HULLADÉKKEZELÉSI RENDSZER? 

Alapjaiban változott meg hazánkban a 
hulladékkezelés július elsejétől: az 
eddigi megosztott önkormányzati és 
állami hulladékgazdálkodási 
közfeladatok helyett az előbbi 
megszűnésével egy centralizált 
rendszer jött létre, így az 
önkormányzatok helyett a Mol 
leányvállalata, a Mohu Zrt. felel a 
hulladékkezelésért a következő 
harmincöt esztendőben – írja a 
Magyarnemzet.hu. Mit jelent ez a 
gyakorlatban? – tette fel a kérdést a 
Szon.hu Petró Árpádnak, az Észak-

Alföldi Környezetgazdálkodási Nonprofit Kft. cégvezetőjének.  

Forrás: Magyarnemzet.hu, 2023.08.14. 
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 2.1 740 MILLIÓ FORINTOS PÁLYÁZAT A FOGYATÉKKAL 
ÉLŐK SEGÍTÉSÉRE  

Szociális szolgáltatások fejlesztésére és felzárkózási programok 
megvalósítására hirdet pályázatot a kormány 740 millió forint értékben 
– jelentette be a Belügyminisztérium gondoskodáspolitikáért felelős 
államtitkára szerdán Budapesten, sajtótájékoztatón a Napi.hu cikke 
szerint. 
Fülöp Attila közölte, a fogyatékkal élő emberek szállítását, iskolába, 
munkába jutását segítő szolgálatok új és használt gépjárművek 
beszerzésére pályázhatnak 400 millió forint értékben. 
A második pályázat a családok átmeneti otthonainak szól, amelyek 
nehézséggel küzdő családoknak nyújtanak átmeneti lakhatási lehetőséget. 
A szolgáltatást nyújtók 250 millió forint értékben pályázhatnak külső 
férőhelyek létrehozására, amelyekben a család az intézményrendszer 
elhagyásának utolsó lépéseként már saját magáról tud gondoskodni – 
ismertette az államtitkár. 

Forrás: Napi.hu, 2023.08.16. 
 
 

2. MEGVÁLTOZOTT 
MUNKAKÉPESSÉGŰEK 
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 2.2 MÓDOSULT AZ MMK-SOK UTÁN JÁRÓ 
SZOCHOKEDVEZMÉNY  

Mint a Nemzeti Adó- és Vámhivatal felhívja a figyelmet, augusztus 1-
jétől a fogyatékossági támogatásban vagy vakok személyi járadékában 
részesülő személyekre is jár a megváltozott munkaképességű személyek 
után érvényesíthető szochokedvezmény – írja a HRPortal.  
A kedvezményt érvényesítheti a megváltozott munkaképességű személyt 
munkaviszonyban foglalkoztató kifizető és az ilyen státuszú egyéni 
vállalkozó is saját maga után.  
A szochokedvezmény megilleti a közkereseti társaságot, a betéti 
társaságot, a korlátolt felelősségű társaságot, a közös vállalatot, az 
egyesülést, az európai gazdasági egyesülést, a szabadalmi ügyvivői 
irodát, a szabadalmi ügyvivői társaságot, az ügyvédi irodát, a 
közjegyzői irodát, a végrehajtói irodát, az egyéni céget is az olyan 
megváltozott munkaképességű tagra tekintettel, aki után szocho-t 
fizetnek. 

Forrás: HRPortal.hu, 2023.08.15. 

 2.3 MINDÖSSZE 2700 FORINTTAL EMELKEDIK AZ 
ÁPOLÁSI DÍJ JÖVŐRE 

Több mint 30 ezren gondozzák otthon tartósan beteg családtagjukat 
Magyarországon. Évek óta küzdenek azért, hogy a kormány emelje meg az 

ápolási díjat. Azt sikerült 
elérniük, hogy a gyereküket 
otthon gondozók már a 
minimálbérnek megfelelő 
összeget kapják. Akik azonban 
nem a gyereküket, hanem más 
hozzátartozójukat ápolják, a 
beteg állapotától függően 
legfeljebb havi bruttó 82 
ezer forintot kapnak, míg 
van, aki csak 45 ezret. 

A Magyar Államkincstár szerint átlagosan 5,2 évig folyósítják az ápolási 
díjat, az érintettek szerint viszont van, hogy egy szülőt, egy 
házastársat is évtizedekig kell ápolni. Már több mint 18 ezren írták 
alá azt a petíciót, amit azért indítottak, hogy ne csak a gyermeküket 
ápolók kaphassanak legalább minimálbért. 
A Belügyminisztérium az RTL megkeresésére csak azt ígérte, hogy 2024 
január elsejétől 6 százalékkal emelik az ápolási díj alapösszegét. Ez 
havi 2700 forint emelést jelent. 

Forrás: Telex.hu, 2023.08.11. 
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 3.1  45 ÚJ SEBESSÉGMÉRŐT HELYEZNEK KI A 
FŐVÁROSBAN 

 
Karácsony Gergely célja, hogy drasztikusan csökkenjen a halálos 
balesetek száma Budapesten, ennek a koncepciónak a részeként bérelt a 
főváros közel félszáz új sebességmérésre is alkalmas eszközt – írja a 
24.hu. A rendőrség a lap megkeresésére közölte, a sebességmérők 
kihelyezését egyedileg bírálják el, a felmerülő igények jóváhagyásáról 
az ORFK a háttér informatikai rendszer terhelhetőségét figyelembe véve 
dönt. A II. kerület saját erőből már korábban hét új sebességmérőt 
helyezett ki, a többi városrészben azonban nem zajlik ilyen beszerzés 
a rendőrség tudomása szerint. 

 Forrás: 24.hu 2023.08.14. 

 3.2 A FŐPOLGÁRMESTER FIZETÉSI FELSZÓLÍTÁST 
KÜLDÖTT LÁZÁR JÁNOSNAK 

Karácsony Gergely, Budapest főpolgármestere levélben kéri Lázár János 
építési és közlekedési minisztert, hogy juttassa el a fővárosnak a 

3. BUDAPEST 
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Lánchíd felújítására ígért 6 milliárd forintos hozzájárulást –írja a 
Klubrádió. 
Karácsony Gergely ezt már megelőlegezte: június végén Orbán Viktornak 
üzent levélben, azt írta, nem átall fizetési felszólítást küldeni Lázár 
Jánosnak, ha nem fizeti ki a beígért 6 milliárd forintot. 
A főpolgármester Facebookon posztolta az írást, amelyet hivatalos úton 
is eljuttatott a miniszternek. A budapestiek akaratát a Budapesti 
Lakógyűlés szavazataira alapozza, a résztvevők 80 százaléka voksolt 
arra, hogy maradjon meg az új forgalmi rend. (Igaz, a jogosultak 9 
százaléka, 136 ezer ember adta le szavazatát.) 
Karácsony arra is kéri Lázárt, hogy tegyen eleget a kormányzati 
ígéretnek – ezzel a budapestiek ugyancsak egyetértettek a szavazáson – 
miszerint 6 milliárd forinttal hozzájárul a Lánchíd felújításához a 
kormány. 

Forrás: Klubrádió.hu, Karácsony Gergely FB-oldala 2023.08.16. 
 

 3.3 UNIÓS PÉNZBŐL FIZETNÉ A KORMÁNY AZ 
EGÉSZSÉGÜGYI FEJLESZTÉSEKET 

Uniós pénzből fizetné ki a kormány a Budapestnek az atlétikai stadionért 
cserébe ígért egészségügyi fejlesztéseket – ezt írta a 
Miniszterelnökség az RTL Híradónak. Karácsony Gergely szerint a kormány 

30 milliárdot nem fizetett ki a még 2019-
ben megígért 50-ből. Ebből kétmilliárdot 
talán még ebben a hónapban átutalnak a 
fővárosnak, hogy a már folyamatban lévő 
fejlesztések befejeződhessenek. A kormány 
azután lett nyitott a tárgyalásokra, hogy 
Karácsony Gergely kilátásba helyezte, nem 
fogadja el a Nemzetközi Atlétikai Szövetség 
meghívóját az atlétikai vb megnyitójára. 
A keretből fennmaradt 28 milliárd forint 
felosztásáról pedig az önkormányzatoknak a 
Miniszterelnökséggel, illetve a 
Belügyminisztériummal kell majd 
megállapodniuk, aminek normális esetben a 
vége az lesz, hogy projektalapúvá válik a 
pénzek felhasználása, és nem évenként 

fogják hozzácsapni az önkormányzatokhoz – írja a Hvg. Ami abból a 
szempontból is érthető, hogy négy évvel az öt évre szóló megállapodás 
megkötése után már nem is nagyon van lehetőség az évenkénti adagolásra. 

Forrás: Rtl.hu, hvg.hu 2023.08.16. 
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4.1 KSH: A II. NEGYEDÉVBEN A GAZDASÁG TELJESÍTMÉNYE 
2,4%-KAL ELMARADT A 2022. II. NEGYEDÉVITŐL 

A statisztikai hivatal adati szerint Magyarország bruttó hazai 
terméke 2023 II. negyedévében a nyers adatok szerint 2,4%-kal, 
a szezonálisan és naptárhatással kiigazított és kiegyensúlyozott 
adatok szerint 2,3%-kal csökkent az előző év azonos időszakához 
viszonyítva. Az előző negyedévhez képest – a szezonálisan és 
naptárhatással kiigazított és kiegyensúlyozott adatok szerint – a 
gazdaság teljesítménye 0,3%-kal csökkent. 
A gazdasági teljesítmény csökkenéséhez legnagyobb mértékben az ipar, 
a piaci szolgáltatások, ezen belül főként a szállítás, raktározás és 
a kereskedelem járultak hozzá. A csökkenést mérsékelte a 
mezőgazdaság jó teljesítménye. A szolgáltatások hozzáadott értékének 
csökkenését részben ellensúlyozta a humánegészségügyi, szociális 
ellátás nemzetgazdasági ág jelentős növekedése, megközelítve a 
Covid19-járvány előtti szintet. 

Forrás: Ksh.hu 2023.08.16. 
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4.2 OECD: A SOR VÉGÉN MAGYARORSZÁG 

ÁTLAGFIZETÉSBEN 

A 38 tagú OECD 34 országból közölt friss béradatokat 2022-ből – írja 
az Mfor.hu. 
A tárgyévben Mexikó, Görögország és Szlovákia rendelkezett rosszabb 
számokkal, mint hazánk, ezen országokban 16 685 dollár, 25 979 
dollár, és 26 263 dollár volt az átlagbér, alig lemaradva a 
magyarországi 28 475 dollár mögött - a bérek mindegyikét bruttóban 
tüntették fel. Mindez persze azt is jelenti, hogy az OECD 30 
országában magasabbak voltak a fizetések 2022-ben, mint idehaza, az 
akkori forint árfolyamon nagyjából 10,62 millió forintnak megfelelő 
összeg, azaz havonta nagyjából bruttó 885 ezer forint. 
A pontosság kedvéért ugyanakkor fontos megjegyezni, az, hogy a 
statisztikában szereplő hazai átlagbér jelentősen magasabb, mint a 
KSH által havonta közölt adat, azzal magyarázható, hogy az OECD 
módszertanában az átlagfizetéseket úgy számolták, hogy a nemzeti 
számlákon alapuló teljes bérköltséget elosztották a gazdaságban 
foglalkoztatottak átlagos létszámával, majd ezt megszorozták az egy 

 
Forrás: Mfor 
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teljes munkaidőben foglalkoztatott munkavállalóra jutó átlagos heti 
munkaidő és az összes munkavállaló átlagos heti munkaidejének 
arányával. 2022-ben a Központi Statisztikai Hivatal adatai alapján 
egyébként a hazai átlagbér havonta bruttó 515 800 forint volt. 
Az egyértelmű, hogy a Privátbankár által, a 2021-es adatokból 
készített statisztikához képest 2022-ben jobb volt a helyzet, hiszen 
a magyar bérek 2012 és 2022 között 21,14 százalékkal növekedtek, 
szemben például az OECD-átlagfizetések 9 százalékos emelkedésével. 
Lengyelország ugyanakkor továbbra is verhetetlen, hiszen itt a 
járandóságok 31,9 százalékkal szökkentek meg 10 év alatt. 
Ok az örömre azonban még így sincsen, hiszen ameddig az OECD-s 
bérszínvonal több mint 40 százalékkal magasabb a hazainál, a hőn 
áhított felzárkózáshoz jóval többre lenne szükség, mint 21 
százalékos emelkedésre tíz év alatt. 

Forrás: Mfor.hu, 2023.08.17. 
 

4.3 HRPORTÁL: A MUNKAADÓK 75 SZÁZALÉKÁNÁL VOLT 
IDÉN ALAPBÉREMELÉS 

Az idei béremelésekre vonatkozó válaszokból kiderül, hogy a cégek 28 
százalékánál a 6-10 százalékos sávban mozgott az alapbéremelés 
mértéke – írja a HRPortál. A válaszadók 27 százaléka 11-15 százalék 
között emelte a munkavállalók fizetését. 15 százalék felett 
mindössze a kérdőívet kitöltők 8 százalékánál történt bérfejlesztés. 
Jelentősebb reálbérveszteséget könyvelhettek el azok a 
munkavállalók, akiknél nem volt béremelés (25%) vagy csak az 1-5 
százalékos sávban adtak többet (10%). 

Júliusban úgy tűnt, hogy a következő 
hónapokban csak nagyon kevés 
munkavállaló reménykedhet abban, 
hogy a bére növekszik. Arra a 
kérdésre, hogy terveznek-e a 
következő két hónapban emelést, 57 
százalék nemmel válaszolt, míg 26 
százalék nem tudta megmondani. 
Alapbéremelést 10 százalék jelzett 
előre, egyszeri kifizetést (például 

rezsitámogatás) 5 százalék, a béren kívüli jutttatásokhoz 
(cafeteria) 2 százalék tervez hozzányúlni. 
Ahol lesz alapbéremelés (ez a válaszadók 10 százaléka), ott is 
maximum 10 százalék plusz várható. 
A kérdőívet összesen 245-en töltötték ki a kisvállalkozásoktól a 
nagy, multinacionális cégekig. A válaszadók túlnyomó része a HR-ben 
dolgozó, és / vagy vezető beosztású döntéshozó. 

Forrás: HRPortal.hu, 2023.08.14.	  

Forrás: Unsplash 
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5.1 ÉLETVESZÉLYES KÖVETKEZMÉNYEI LEHETNEK A KORMÁNY 
TERVEZETÉNEK 

 
Felháborodtak a szakszervezetek egy salátatörvény-tervezetbe 
bújtatott módosítási javaslaton, amely alapján a kormány a 
munkavállalókra hárítaná át a munkavédelmi tájékoztatás felelősségét 
– írja a Telex. 
A tervezet szerint a jövőben a munkavállalókra bíznák, hogy ismerjék 
meg a rájuk váró munkahelyi veszélyeket és az esetleges balesetek 
megelőzésének módját. 
A szakszervezetek szerint a módosítás legijesztőbb eleme, hogy a 
munkáltató letudhatja egyetlen, kézbe adott vagy emailben küldött 
írásos „oktatási tematikával” a munkavédelmi tájékoztatást, és az 
egyénre bízza, elolvassa-e, megérti-e azt egyáltalán. „Ennek akár 
végzetes következményei lehetnek, amit a szakszervezetek nem 
nézhetnek tétlenül” – áll az öt szakszervezet közös közleményében. 
Évente több tucat ember hal meg munkahelyi balesetek miatt, vagy 
marad élete végéig rokkant. A tervezett módosítás hatására viszont 
nemhogy javulni fog a munkavédelmi helyzet a szakszervezet szerint, 
hanem még jobban leértékelődik annak fontossága. 
Az érdekvédők különösen sérelmesnek tartják azt, hogy a 
munkavállalók millióinak egészségét, testi épségét, életét érintő 
kérdésben ismét elmaradt a szakmai egyeztetés. Az Értelmiségi 
Szakszervezeti Tömörülés, a LIGA Szakszervezetek, a Magyar 
Szakszervezeti Szövetség, a Munkástanácsok Országos Szövetsége és a 
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Szakszervezetek Együttműködési Fóruma tiltakozik a javaslat ellen, 
és egyeztetést követel a foglalkoztatásért felelős miniszterrel. 
A kormány eddig sem fektetett nagy hangsúlyt a dolgozók biztonságára, 
ezt tükrözi az évi 60-80, munkabalesetből fakadó haláleset is – írja 
a Mérce. Ennek sokszorosa az akár maradandó egészségkárosodással 
járó munkahelyi balesetek száma, amiket ráadásul nem is minden 
esetben jelentenek a hatóságok felé, így a látencia is magas lehet. 
Az egykori Innovációs és Technológiai Minisztérium 2022-es 
összesítése szerint ugyanakkor a megelőző évben 21 591 munkabaleset 
történt, vagyis még a hivatalos statisztikák szerint is napi csaknem 
hatvan – a munkaszüneti és ünnepnapokkal is számolva. 

Forrás: Telex.hu, Mérce.hu 2023.08.16. 
 

5.2 MINIMÁLIS SIKER A PEDAGÓGUSOKNAK A LEGUTÓBBI 
EGYEZTETÉSEN  

Továbbra is az uniós kifizetésekhez köti Pintér Sándor tárcája a 
tanárok béremelését, de minimális sikert elkönyvelhettek a pedagógus 
szakszervezetek a Belügyminisztériumban tartott szerdai egyeztetés 
után – írja a Népszava.  
Már az is egyfajta különlegessége volt a találkozónak, hogy ezúttal 
egy döntéshozó, Maruzsa Zoltán köznevelési államtitkár is 
tiszteletét tette, nem úgy, mint a legutóbbi alkalommal. A 
tárgyaláson kiderült, a „lex Szentgotthárd” kormányrendeletet 
(vagyis, hogy a tanárok törvénysértés – leginkább polgári 
engedetlenség – elkövetése után akár fél évvel is elbocsáthatók) a 
veszélyhelyzet lejártával visszavonja a kormány.  

A Pedagógusok 
Szakszervezete (PSZ) az 
ígéretekre hivatkozva azt  
írta, ez várhatóan 
legkésőbb december 31-ig 
megtörténhet. 
Gosztonyi Gábor, a PSZ 
alelnöke lapunkat arról 
tájékoztatta, ezenkívül 
semmi másban nem sikerült 
megegyezni. 
– A sztrájkkövetelésként 
megfogalmazott béremelést 
továbbra is az uniós 

kifizetésekhez kötik.  
Hiába idéztük fel Gulyás Gergely Miniszterelnökséget vezető 
miniszter elszólását arról, hogy a pedagógusok béremelése 80-85 
százalékának kifizetése a kormány dolga lenne, választ erre sem 

Fotó: MTI 
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kaptunk. A nevelés-oktatást közvetlenül segítők és a technikai 
dolgozók érdemi béremelésétől is teljesen elzárkóztak – mondta a PSZ 
alelnöke. 
Komjáthy Anna a Pedagógusok Demokratikus Szakszervezetének (PDSZ) 
Országos Választmányának elnöke a Népszavának arról beszélt, 
„elképesztő, hogy már két éve megy ez a cirkusz.” 
– Azt hallgatjuk, hogy nincs pénz a béremelésre. Két éve még volt, 
akkor kellett volna odaadni – mondta Komjáthy. 
A tárgyaláson ismét szóba került az a törvénytervezet is, amely 
megszüntetné, hogy a közszférában dolgozók béréből a szakszervezeti 
tagdíjat köteles legyen levonni a munkáltató és átutalni a 
szakszervezetnek. A tagdíjak befizetéséről így mindenkinek magának 
kellene gondoskodnia a továbbiakban, ami bonyolultabbá tenné a 
folyamatot és tagok elvesztését, tagdíjcsökkenést vonhat maga után. 
– Maruzsa államtitkár szerint erről évek óta beszélnek, ő nem látja 
ennek a veszélyét. Mi viszont igen, és ezt jeleztük is – mondta a 
lapnak Gosztonyi Gábor. 
A tárgyaláson a 
szakszervezetek azt a 
választ kapták, hogy a 
kormány  „nem szeretne” 
törvényt módosítani, és az 
érdekvédők által kért fix 
heti 22 óra helyett marad 
24. (Eddig mozgó óraszám 
volt, heti 22-26, 
szeptembertől rögzítik 24-
ben, a státusztörvénynek 
köszönhetően.) 
Gosztonyi Gábor szerint 
lényeges adatról is tájékoztatta őket az államtitkár, miszerint a 
pedagógusok 50 százaléka dolgozik 24 tanóra feletti terheléssel, 20 
százalék éppen 24-en állt, és 30 százalék, aki kevesebbet tanít, 
tehát az ő esetükben ez megnövekedett munkateherrel fog járni. A PSZ 
alelnöke jelezte: lesznek ebből még problémák, hiszen a 
státusztörvény életbe lépésével bevezetik az önként vállalt 
többletmunkát, illetve az eseti helyettesítések számát 30 alkalomról 
60 órára emelik. 
Vagyis a 24 tanórán felüli túlmunkákat nem fizetik majd ki az 
oktatásban dolgozóknak. 

Forrás: Népszava.hu 2023.08.16. 
 
 
 
 

Forrás: Unsplash 
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5.3 A SZAKSZERVEZETEK 15, A MUNKÁLTATÓK 10 SZÁZALÉKOS 
MINIMÁLBÉR-EMELÉST TARTANAK REÁLISNAK 

Lemondanának az évközi minimálbér-emelésről a szakszervezetek, ha 
cserébe jelentős bérfejlesztést kapnak januártól. Úgy számolnak, 
jövőre 15%-os emeléssel lehetne megőrizni a minimálbér 
vásárlóértékét. Néhány napja derült ki, hogy év elejétől emelnének 
a munkáltatók, de ők csak 10%-kal ígérnek többet - írja az Rtl.hu. 
Az inflációt még júliusban is magasabbra mérte a KSH, mint amennyivel 
a minimálbérek nőttek idén – írja az atv.hu. Perlusz László, a 
Vállalkozók és Munkáltatók Országos Szövetségének főtitkára úgy 
fogalmazott, nehéz kétszámjegyű minimálbér-emelésben gondolkodni a 
jövő évre vonatkozóan, de nyilván meg kell tartani a munkavállalókat 
is.  
A minimálbért 16 százalékkal, a szakmunkás bérminimumot pedig 14 
százalékkal emelték idén januárban, az inflációt viszont még idén 
júniusban is 17 százalék fölött mérték. A bértárgyalások két hét 
múlva kezdődnek. 
Érdemi kompenzációra lesz szükség jövőre, ha a vártnál magasabb 
infláció miatt idén nem kerül sor évközi minimálbér-emelésre – mondta 
a Világgazdasásg cikke szerint a Bruttó legújabb adásában Mészáros 

Melinda, a Liga 
Szakszervezetek 

vezetője. Augusztus 30-
án a Versenyszféra és a 
Kormány Állandó 
Konzultációs Fórumának 
keretében újra 
napirendre kerül a 
minimálbér kérdése. 
A munkavállalói oldal 
képviselője bizakodó 
abban a tekintetben, 
hogy a béren kívüli 
juttatások emelésével 
ha minimálisan is, de 

jobb helyzetbe tudják hozni a munkavállalókat. Ezt a célt szolgálta 
a SZÉP-kártyán lévő keretösszeg 450 ezer forintról 650 ezer forintra 
emelése.  
Mészáros Melinda egy esetleges évközi emelésnek az esélyét 
ugyanakkorának látja, mint ha végül a jövő évi bértárgyalások során 
veszik figyelembe, és akkor próbálják kompenzálni a 2023-as 
veszteséget.  
Hangsúlyozta, ha ez utóbbi valóban érdemi kompenzáció lesz, akkor el 
tudják fogadni, a lényeg, hogy reálpozíciójukból ne veszítsenek a 
munkavállalók. 

Fotó: MTI 
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Viszont ezzel az a gond, hogy ha 2024. január elsejével történik, 
akkor 2023-ra nem fog bázist képezni, tehát olyan mértékűvé kell 
tenni a 2024-es bérmegállapodást, hogy kompenzálni tudja ezt a fajta 
báziscsökkenést is. 

Forrás: Rtl.hu, Atv.hu, Vg.hu 2023.08.15. 
 
 

5.4 450 DOLGOZÓT ÉRINT AZ IBM VÁCI GYÁRÁNAK BEZÁRÁSA 

Az IBM váci gyárában az elbocsátások az üzemi tanáccsal, illetve a 
szakszervezettel konzultálva fokozatosan zajlanak le a gyártási 
tevékenység 2024 első negyedévében tervezett befejezésig; a 
termelést Mexikóba helyezik át, a váci alkalmazottak egy részét más 
IBM-egységekhez irányítják - közölte a társaság a Piac és Profit 
cikke szerint. 
A cég jelezte: folyamatosan felülvizsgálja termékei gyártásának 
leghatékonyabb módját, a gyártás javasolt áthelyezése ennek az 
eredménye. 
A társaság egyidejűleg kiemelte: továbbra is elkötelezett 
magyarországi ügyfelei iránt, és itteni eladásai növelésére 
összpontosít. 

Közölték azt is: 
a gyár 

bezárásáról 
időben 

tájékoztatták az 
alkalmazottakat 

és az érintett 
beszállítókat, 

bérbeadókat, 
valamint a helyi 
és más illetékes 
hatóságokat. 
A cég 

tájékoztatása szerint az IBM Storage termékportfólió nagy részét már 
most is gyártják a közép-amerikai országban, így már rendelkeznek a 
szükséges gyártási szakértelem nagy részével. 
Az IBM váci gyárban 2022 végén a nyilvánosan elérhető céginformációk 
szerint 448-an dolgoztak. A cég közleményében jelezte, hogy az 
alkalmazottak egy részét más IBM-egységekhez irányítják, akik 
otthonról fognak dolgozni, de pontos számokkal nem szolgáltak. 

Forrás: Piacésprofit.hu 2023.08.16. 
 
 
 

Fotó: MTI 
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5.5 SZEF: JÓL KIPÉCÉZETT SZAKSZERVEZETI KÖR HELYZETÉT 
NEHEZÍTIK 

A magyar szakszervezeti tagok elég tudatosak. Ha nem vonják 
automatikusan egy tagtól a szakszervezeti tagdíjat, nem fog kilépni 
a szervezetből, de a szakszervezetek bevétele egy bizonyos ideig 
lecsökkenhet, ha a törvénymódosítás megtörténne – mondta a 
Szakszervezet.hu cikke szerint Csóti Csaba, a Szakszervezetek 
Együttműködési Fórumának elnöke a Klikk TV Tíz című műsorában arról, 
hogy a kormány azt tervezi, a közszolgálati dolgozók 
szakszervezeteinek tagdíját nem vonja a jövőben automatikusan a 

tagok fizetéséből. 
Amíg az érintett 

szakszervezetek 
átállítják a 
tagdíjbeszedésüket egy 
másik technológiára, 
óhatatlanul lesz 
lemorzsolódás, a kimaradó 
tagdíjfizetési napok 
pedig csökkentik az 
anyagi alapjaikat – tette 
hozzá a szakszervezeti 
vezető. „A 

szakszervezetek nem függenek az államtól, a tagdíjakból működnek. Ha 
a tagdíjbevétel csak átmenetileg is lecsökken, az nagyon komolyan 
megrendíti a szakszervezetek működését.” Ha életbe lép a módosítás, 
akkor az ötvenezer tagot egyenként kell megkeresni, mert ebben az 
esetben nem elég egy kör-e-mailt írni – mutatott rá. 
A kormány elég sokszor hivatkozik a magyar emberek érdekeire, de a 
szakszervezeti tagok is magyar emberek – emlékeztetett Csóti Csaba. 
„Nem véletlen, hogy az iparban, szolgáltatásban, kereskedelemben, a 
versenyszférában működő szakszervezeti szövetségek ugyanúgy 
felszólaltak és felléptek és mellénk álltak. Le a kalappal előttük, 
mert a közös kiállás a szolidaritásnak egy valódi gyakorlati példája, 
nem csak puffogtatás.” 
Csóti Csaba rámutatott, a mostani tervezet sajátossága, hogy 
miközben fenntartják a 30 éve kialakult gyakorlatot és jogszabályi 
rendet, miszerint Magyarországon a munkavállaló rendelkezése alapján 
a munkáltató ingyen köteles levonni a szakszervezeti tagdíjat és 
átutalni a szakszervezeteknek, az állami szakszervezetekre nézve ez 
nem lesz kötelező. „Ez mutatja, hogy itt egy jól kipécézett csoport 
helyzetének nehezítéséről van szó.” 

Forrás: Szakszervezetek.hu 2023.08.16. 
	  

Fotó: SZEF 
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6.1. MÁRIS SZIGORÍTANA A KORMÁNY A VENDÉGMUNKÁS-
TÖRVÉNYEN  

 
Alig másfél hónapja döntött az országgyűlés a vendégmunkások 
foglalkoztatásáról szóló törvényről, amely a bevándorlási szabályok 
módosításával lehetővé teszi, hogy könnyebben érkezzenek 
Magyarországra harmadik országból érkező személyek. Most viszont már 
a jogszabályok további átdolgozására készül a kabinet egy társadalmi 
egyeztetésre bocsátott tervezet szerint.  
Ezek a változtatások a minősített kölcsönbeadók tevékenységének 
ellenőrzését és nyilvántartásba vételét szolgálják, különös 
figyelmet fordítva a harmadik országbeli állampolgárok 
foglalkoztatására. A tervezet szerint a jogalkotói cél az, hogy a 
szabályok betartásával biztosítsák a jogszabályoknak megfelelő és 
biztonságos munkakörülményeket. 
A tervezetben számos módosítás található, amelyek közül néhány 
kiemelendő: 
    A minősített kölcsönbeadói nyilvántartásba vételhez szükséges 
feltételek között szerepel, hogy a foglalkoztató a kérelem 
benyújtását megelőző üzleti évre vonatkozóan legalább 1000 fő 
munkavállalóval rendelkezzen. 
    A minősített kölcsönbeadót a nyilvántartásból törlik, ha a 
harmadik országbeli állampolgárok magyarországi foglalkoztatásáért 

 



21 
 

felelős miniszter jogsértést állapít meg az ellenőrzés során, és 
értesíti a kormányhivatalt. 

A minősített kölcsönbeadók tevékenységét a harmadik országbeli 
állampolgárok magyarországi foglalkoztatásáért felelős miniszter 
ellenőrzi, és a jogszabályok betartását figyeli. A minősített 
kölcsönbeadónak adatokat kell szolgáltatnia a foglalkoztatással és 
tevékenységével kapcsolatban. 
A tervezet a már folyamatban lévő ügyekre vonatkozóan is hatályos, 
és meghatározza, hogy mikor lépnek életbe az új rendelkezések. 
A társadalmi egyeztetés augusztus 22-ig tart. 

Forrás: Portfólió.hu, 2023.08.14. 
 

6.2 AZ ELEMZŐK IS MEGLEPŐDTEK A TRAGIKUS GDP-
ADATON 

A szerda reggel közzétett, bruttó hazai összetermékre vonatkozó 
adatok sokkal rosszabbak lettek, mint amire a szakemberek előzőleg 
számítottak - írja az Mfor. A közzététel előtt többen úgy vélték, 
három negatív negyedév után hazánk kikerül a technikai recesszióból, 
de nem így történt.  
Mint arról szerda reggel beszámolt a lap, a Központi Statisztikai 
Hivatal (KSH) hivatalos adatai szerint 2023 második negyedévében az 
előző negyedévhez képest 0,3, míg 2022 második negyedévéhez képest 
2,4 százalékkal zuhant a bruttó hazai össztermék mértéke. A 
kormányzat 2022 végén rendeleti úton módosította az idei 
költségvetést, amit a parlament csak március végén hagyott jóvá. 
Ebben a kabinet 2023-ra 1,5 százalékos GDP-növekedéssel számolt. 
Virovácz Péter, az ING vezető közgazdásza szerda délelőtti 
közleményében arra emlékeztetett, az előzetes értékelésben még úgy 
fogalmaztak, hogy az egyik szemük sírhat, a másik nevethet. Utóbbit 
arra alapozták, hogy Magyarország kiléphet a technikai recesszióból. 
„Sajnos a helyzet ennél sokkal borúsabb, mindkét szemünk sírhat” – 
írja a szakember. 

Forrás: Mfor.hu 2023.08.16. 

6.3 FEKETÉN DOLGOZIK A MUNKAVÁLLALÓK NEGYEDE 
 

Az idei nyáron volt a legkedvezőbb mind a szabálytalan munkáltatók, 
mind a szabálytalanul foglalkoztatott munkavállalók aránya 2015 óta 
a foglalkoztatás-felügyeleti hatóság szokásos, nyári 
akcióellenőrzése alapján – írja hétfői közleményében a 
Gazdaságfejlesztési Minisztérium a Napi.hu szerint.  
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A be nem jelentett foglalkoztatás mértéke is mérséklődött, ám ez a 
tájékoztatás szerint még így is 
25,8 százalékos volt az 
ellenőrzött munkavállalók 
esetében. 
Az ellenőrzés 852 vállalkozás 
(összesen 2818 munkavállalóját 
érintő) foglalkoztatási 
gyakorlatát vizsgálta. A 
munkáltatók 73 százalékánál 
tártak fel a vizsgálatba vont 
munkavállalók 56 százalékát 
érintő valamilyen munkaügyi 
jogsértést. Az ellenőrzött 2818 
munkavállaló 25,8 százalékát 
(727 munkavállaló) érintette a be nem jelentett foglalkoztatás, azaz 
a jogviszonyuk rendezetlen volt. Ez alacsonyabb a 2022-es nyári 
akcióellenőrzés adataihoz képest, amikor az ellenőrzött 
munkavállalók 30,4 százalékát érintette a feketefoglalkoztatás 
valamelyik formája. 

Forrás: Napi.hu, 2023.08.14. 

 
6.4 ÉRKEZIK A Z GENERÁCIÓ A MUNKAERŐPIACRA, DE NEM 

VÁRJÁK ŐKET TÁRT KAROKKAL 

Szépen lassan elárasztják a munkaerőpiacot a Z generáció tagjai, 
hiszen nagy részük év közben gyakornokként is dolgozik a tanulmányai 
mellett. Még épphogy csak beléptek a munka világába, máris több tucat 

negatív sztereotípiával kell 
megküzdeniük. Ezek között 
szerepel az, hogy az 
idősebbekhez képest kevésbé 
motiváltak, irreális fizetési 
igényeik vannak, és vérbeli „job 
hopperek”. A Mind-Diák 
Szövetkezet elnöke szerint 
fontos lenne tudatosítani a 
munkáltatókban, hogy a Z 
generáció munkahelyi 
szocializációjában és 
motiválásában, ahogy az 

előítéletek alakulásában is, kiemelt szerepük van – a szakértő a 
tapasztalatok felmutatásával igyekszik ebben segítséget nyújtani 
A Z generáció tagjai már egy digitális nemzedék: „digitális 
bennszülöttek”, akik a képernyő előtt szocializálódtak, az 
elektronikus eszközök és a közösségi platformok az életük szerves 

Forrás: Unsplash 

Forrás: Unsplash 
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részét képezik. Ebből adódóan nyitottabban kísérleteznek az új 
digitális megoldásokkal, ha azokkal időt és energiát spórolhatnak, 
és ezzel együtt új perspektívákat nyithatnak a szervezetek számára. 
„Már nem számít újdonságnak az, ha egy diák álláskereső a mesterséges 
intelligencia segítségével írja az önéletrajzát, motivációs levelét 
vagy készül fel egy interjúra” – említi példaként Göbl Róbert, a 
diákszövetkezet elnöke. 

Forrás: HRPortal.hu 2023.08.17. 

6.5 HAVI 700 EZER FORINTOT TUD FÉLRETENNI EGY 
TARGONCÁS NÉMETORSZÁGBAN 

 
Szakál Attila eleinte kevesebbet keresett Németországban, mint 
Magyarországon és hiába tanult 10 évig németül, nem tudott 
megszólalni. Fél év után azonban megduplázta korábbi nettó fizetését 
és ma már nem kell a feleségének teljes állást vállalnia. Havonta 
körülbelül 500-1800 eurót tudnak félretenni, ami 200 és 700 ezer 
forint közötti összegnek felel meg. 

Forrás: Rtl.hu, 2023.08.17. 
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